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Voorwoord
Beste lezer,

Wennen. Dat is wellicht wel het woord dat als eerste bij me opkomt als ik terugdenk aan de afgelopen 

zomermaanden. Wennen in die zin dat de weersomstandigheden in Europa, en ook andere delen van 

de wereld, wellicht voorgoed anders zijn dan voorheen. We zijn de afgelopen maanden veel met onze 

neus op de feiten gedrukt. Het wordt extremer. Zware regenval, overstromingen aan de lopende band, 

extreem hoge temperaturen, hagelstenen zo groot als tennisballen en grote verwoestingen door bos-

branden.

En aanpassen, dat zal het tweede woord zijn. We moeten er aan geloven dat dergelijke omstandighe-

den ‘gewoon’ worden. We moeten er anders mee omgaan. En daar zijn we ook al druk mee bezig. Niet  

alleen aan symptoombestrijding, maar ook aanpak bij de bron. Het afgelopen jaar is een record aan  

zonnepanelen aangebracht, elektrisch rijden is niet meer uit de maatschappij weg te denken en thuis-

werken is inmiddels de gewoonste zaak van de wereld.  

Op veel vlakken is nog veel te winnen. Op Nationaal, Europees en Mondiaal niveau worden momenteel 

keuzes en beleid gemaakt. Sommige liggen voor de hand, maar veel hiervan zijn ook controversieel.  

Hoe dan ook, we moeten stappen zetten.

Om die stappen te kunnen zetten is vooral innovatie nodig. Al jaren is Geofoxx hiermee bezig en zie ik  

dat toegewijde collega’s zich inzetten voor een mooier, schoner en beter Nederland. In deze ver-

sie van Zinnig! zijn hier ook mooie voorbeelden van opgenomen. En vergis je niet, ogenschijnlijke  

relatief kleinschalige projecten kunnen grote impact hebben!     

Ik hoop dat deze voorbeelden als inspiratiebron dienen. Want de kans van slagen wordt, zoals meestal, 

sterk vergroot als we het samen doen. 

Veel leesplezier!

Paul Mulder
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Een grote onderzoeksklus voor de provincie Overijssel

Waar zijn PFAS-verdachte locaties?
In opdracht van de provincie Overijssel zijn wij samen met Witteveen+Bos betrokken bij een groot- 
schalig onderzoek naar potentiële bronlocaties. Door onze expertises te bundelen waren we in staat 
om mogelijk verontreinigde locaties effectief boven water te krijgen.

Niet alleen het westen van Ne-
derland heeft te kampen met 
PFAS in de bodem en het op-
pervlaktewater. Ook in de rest 
van Nederland komt PFAS voor. 
”Om te weten te komen of er 
PFAS aanwezig is, moeten we 
nagaan wat er vroeger aan be-
drijvigheid is geweest. In de 
provincie Overijssel zijn dat 
vooral de textielindustrie en 
scheepswerven. Dat zijn moge-
lijk verdachte locaties. Ook een 
locatie waar brand is geweest is 
verdacht”, licht Sander toe.

De eerste stap in het onderzoek 
Witteveen+Bos is gestart met 
het maken van een data-ana-
lyse van duizenden, mogelijke 
PFAS-activiteiten binnen de pro-
vincie Overijssel. 
Sander legt uit: “De uitgewerkte 
data-analyse is naar de betrok-
ken gemeentes gestuurd. Toen 
bleek dat bepaalde verdachte 
locaties niet uit de databases 
konden worden gefilterd. Zo zie 
je maar dat niet alles te vinden 
is met een data-analyse. Vooral 
bodemexperts die al heel lang 
bij een gemeente werken ken-
nen de ins en outs van bedrijven 
en terreinen.”

“Ik ben ook echt 
de papieren 
archieven

ingedoken.”

Historisch onderzoek
Daarna is in overleg een selec-
tie gemaakt om te bepalen voor 
welke locaties Geofoxx een his-
torisch onderzoek uit ging voe-
ren. Om een zo breed mogelijk 
beeld te krijgen is gekozen voor 
locaties verspreid over de pro-
vincie en met een breed scala 
aan activiteiten. “Als ook na het 
historisch onderzoek bleek dat 
de plek nog steeds verdacht 
was, hebben we bodemonder-
zoek geadviseerd en boorplan-
nen opgesteld.”

Samenwerking
De provincie Overijssel is de 
opdrachtgever maar de Omge-
vingsdienst Twente en Omge-
vingsdienst IJsselland werden 
ook betrokken bij dit project. Zij 
hebben de eerste contacten met 
de gemeentes gelegd en alle 
rapporten beoordeeld.

“Ik mocht niet 
verdwalen in 

alle informatie.”
“Van elke gemeente hadden we 
informatie nodig uit hun archief. 
In sommige gevallen kreeg ik de 
informatie digitaal. Bij anderen 
kon ik langskomen. Dan lagen 
de mappen al klaar. Soms een 
paar, soms een hele kar vol. 
Het was onmogelijk om alles 
te lezen en daarom ben ik gaan 
scannen op aspecten die te ma-
ken hebben met het doel van 

ons onderzoek: PFAS. Tijdens 
het onderzoek moest ik vooral 
het doel voor ogen houden en 
niet verdwalen in de informatie”, 
zegt Sander lachend.

“Met behulp van een sharepoint 
konden we rapporten delen met 
de omgevingsdiensten. Daarna 
kon ik de feedback verwerken. 
In mijn kamer had ik een hele 
grote tabel hangen met alle lo-
caties. Zo had ik een goed over-
zicht en kon ik afstrepen als we 
weer een stapje verder waren.”

Hoe verder met PFAS?
Veel gemeentes hebben al on-
derzoek naar lood of asbest in de 
bodem gedaan. Onderzoek naar 
PFAS staat nog in de kinder-
schoenen. “Dat gaat denk ik ver-
anderen”, zegt Sander. “Ik denk 
dat het westen al vrij ver is met 
PFAS-onderzoek omdat daar 
hele duidelijke bronnen zijn.”

Wat ik ervan heb geleerd
“Met alle rapporten die we heb-
ben geschreven heb ik veel ge-
leerd. Ook heb ik bij deze klus 
geleerd alleen met een PFAS-
bril te kijken in plaats van naar 
álle mogelijke verontreinigin-
gen. Wat me tijdens dit project 
opviel is dat je niet alleen vanuit 
data naar een bepaalde locatie 
moet kijken maar dat het archief 
ook echt heel waardevol is.”    l

Betrokken expertisegebieden:
2 jaar in dienst
Adviseur bodem
Hobby’s: DJ, bierbrouwen, 
tuinieren en films kijken.

Sander 
van Steenbergen

“Van elke gemeente 
in de provincie 

hadden we 
informatie nodig.”
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Harold Veldmaat mag zich met recht een expert noemen op het gebied van VOCl-verontreinigingen. Hij 
zit al bijna 25 jaar in het vak waarvan ruim acht jaar bij Geofoxx. Inmiddels weten onze klanten hem 
te vinden. De vraag kan hem niet complex genoeg zijn. We gaan met hem in gesprek om hem beter te 
leren kennen en om te weten wat zijn werk nu echt inhoudt.

Kun je wat over jezelf vertellen?
“Ik ben Harold Veldmaat en  
ben sinds 2015 bij Geofoxx in 
dienst. Ik hou me voornamelijk 
bezig met grote en complexe  
mobiele bodemverontreinigin-
gen. Daarvan breng ik de om-
vang en de risico’s die de ver-
vuiling met zich meebrengt in 
beeld.  Sinds 2010 begeleid ik  
ook bodemsaneringen.”

Mobiele verontreinigingen 
Harold houdt zich vooral bezig 
met chloorhoudende stoffen 
omdat die de neiging hebben 
wat dieper in de bodem weg te 
zakken en zich met het grond-
water te verspreiden. “Je moet 
een goede strategie hebben om 
die verontreinigingen in beeld 
te krijgen. Welke kant willen ze 
op? Hoe diep willen ze? Hoe snel 
kunnen ze zich door de bodem 
verspreiden? Er komen heel wat 
factoren bij kijken om de om-
vang goed in kaart te brengen.” 
Harold begint eigenlijk altijd bij 
de bron. Wat is de herkomst van 
de verontreiniging? Hoeveel ja-
ren heeft het de kans gehad om 
te verspreiden en hoe ziet de 
bodemopbouw en grondwater-
huishouding eruit? “Vervolgens 
maak ik een conceptueel model 
waarmee ik probeer te voor-
spellen hoe de verontreiniging 
zich verspreid heeft en nog ver-
der kan verspreiden.”

Volgens Harold leer je het vak 
pas echt in de praktijk. Meters 

maken. “Uiteindelijk gaat het 
om het doorzien van de situa-
tie en het verzamelen van de 
gegevens die je wilt hebben. Ik 
probeer dat zo gericht mogelijk 
te doen. Alleen daarmee kun je 
een omvangbepaling kostenef-
ficiënt in beeld brengen.”

Inmiddels weten klanten Harold 
te vinden. “Voor de gemeente 
Eindhoven bijvoorbeeld heb ik 
de afgelopen jaren diverse on-
derzoeken gedaan. Zij willen in 
verband met de Omgevingswet 
van een aantal VOCl-vlekken 
weten wat de actuele versprei-
dingsrisico’s zijn.”

“Goed onderzoek 
is heel belangrijk.”
Harold is een echte onderzoe-
ker. Hij wil dat alle zaken netjes 
en op orde zijn. “Het is leuk om 
stoffen die door vorige genera-
ties in de bodem zijn gekomen 
op te ruimen.” 
Onderzoek is het voorstadium 
van het schoonmaken. Uitein-
delijk wordt zo’n onderzoeks-
locatie een saneringslocatie of 
een monitoringslocatie. Ook 
daar schrijft Harold de plannen 
voor. “Hoe beter je in beeld 
hebt waar wat zit, hoe makkelij-
ker het te saneren is.”

“Ik behandel zo’n 10-15 locaties 
per jaar. Het is leuk om te zien 

dat de plaatsen waar ik onder-
zoek heb gedaan inmiddels he-
lemaal opnieuw ontwikkeld en 
bebouwd zijn. Zeker als men-
sen die ik ken op een locatie zijn 
gaan wonen waar ik bij betrok-
ken ben geweest.”

“Zo help ik 
Nederland 

ontwikkelen.”
Eén van Harolds grotere ac-
counts is ExxonMobil. Hij is 
eindverantwoordelijk voor het 
bodembeheer op een locatie in 
Pernis. Dit varieert van monito-
ring van afvalwater tot inspec-
tie en herstel van vloeistofdich-
te voorzieningen. De laatste 
jaren regelt hij ook de actieve 
aanpak van olieverontreinigin-
gen en drijflagen. “We zijn met 
een grote oliesanering bezig. 
Het komend jaar ronden we de 
actieve saneringen en gaan we 
over naar een beheersituatie.”

TenderDesk
Harold is ook actief in het ten-
derteam. “We houden bij welke 
tenders interessant zijn. Als er 
een interessante tussen staat, 
dan verzamelen we de docu-
menten en schrijven we in.”

Toekomst en uitdagingen
Harold vindt dit een lasti-
ge vraag. Tot nu toe rolt hij 

Vluchtige chloorkoolwaterstoffen in de bodem vinden en opruimen

Expert in VOCl-verontreiniging
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Harold Veldmaat
steeds vanzelf in hele interes-
sante projecten. “Ik merk wel 
dat projecten steeds groter en  
omvangrijker worden. Ook  
de verantwoordelijkheid wordt 
groter.” Klanten hebben alle 
vertrouwen in Harold. 

“Klanten benade-
ren mij vanwege 
mijn ervaring.” 

Bevalt het je bij Geofoxx?
“Geofoxx is een middelgroot 
adviesbureau. Dat past heel 
goed bij mij. De overhead is erg 
klein en vanwege de zelfsturing 
heb ik veel contact met collega’s 
en nemen we zelf de meeste be-
slissingen. Dat is heel prettig. 
Ik heb met veel collega’s con-
tact en ben van veel zaken op 
de hoogte waardoor we snel 

kunnen schakelen. Dat bevalt 
me uitstekend.”

Samenwerking met collega’s
Harold begeleidt vaak nieuwe, 
jonge collega’s. Hij vindt het be-
langrijk om te zorgen dat ze zich 
snel thuis voelen binnen de or-
ganisatie. “We hebben een leuk 
team met jong talent, diverse 
medioren en een behoorlijk sta-
biele groep senioren. De van 
oudsher klassieke bodemon-
derzoeksgroep is nog steeds 
aanwezig. Inmiddels zijn ook 
andere aspecten als water en 
ecologie beter vertegenwoor-
digd. Het blijft wel belangrijk 
om goede bodemonderzoekers 
op te leiden en in huis te heb-
ben. Ik zie voor mezelf daar een 
rol weggelegd.”

Kenniscoördinator
Naast alle bovenstaande werk-
zaamheden is Harold ook kennis-

coördinator van het Kennisteam 
bodemonderzoek & innovatie. 
Hij vindt het belangrijk om klan-
ten en collega’s mee te nemen 
richting de nieuwe Omgevings-
wet zodat de bodemonderzoe-
ken van hoog niveau blijven.

Hoe ingrijpend is de  
nieuwe Omgevingswet?
“Bodemonderzoek is nog 
steeds een kwestie van gezond 
verstand. Waar zet je je borin-
gen en peilbuizen en waar haal 
je je bodemmonsters vandaan. 
De regulering vanuit de over-
heid zal wel anders zijn. Hoe 
de overheid vergunningen en 
rapporten gaat beoordelen zal 
ook anders worden. In grote lij-
nen blijft bodemonderzoek nog 
steeds een kwestie van: op de 
juiste plek de juiste data verza-
melen, binnen de protocollen 
en de financiële kaders van de 
opdrachtgever.”   l

“Na ruim 20 jaar heb ik 
het wel in de smiezen.” 
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Een aantal jaar geleden kwam tijdens een rioolreconstructie aan het licht dat er tussen rioolaansluitin-
gen vaak een asbesthoudende afdichting is gebruikt. Daarom is het bij rioolreconstructies van belang 
om vooraf te weten of er asbesthoudende kit is gebruikt. Wouter is asbest expert en bedacht samen 
met collega’s een innovatieve manier om ‘van binnenuit’ onderzoek uit te voeren.

Complex
Ook in de gemeente Enschede 
is deze kit waarschijnlijk toe-
gepast. ”Normaal graaft een 
aannemer proefsleuven op een 
riooltracé. Wij maken het on-
derzoeksplan, nemen monsters 
en rapporteren of deze al dan 
niet asbesthoudend zijn. Sleu-
ven graven brengt veel kosten, 
inspanning en ongemak met 
zich mee”, zegt Wouter.

Samenwerking
“Mijn collega’s werken met de 
gemeente Enschede samen 
aan civiele projecten. Ik hou me 
voornamelijk bezig met asbest 
in gebouwen. Bij riolering is 
echter dezelfde regelgeving van 
toepassing. Daarom schuif ik bij  
civiele vraagstukken steeds va-
ker aan. En zo is de vraag ont-
staan: ‘Kunnen we vanuit de 
binnenkant van het riool, kit-
monsters nemen?’”
Daarom hebben we contact ge-
zocht met Induron. “Zij houden 
zich bezig met rioolinspectie, 
-reiniging en -herstel. Zij wer-
ken met een robot van binnen-
uit.”

Wat komt erbij kijken
De gemeente Enschede is ei-
genaar van het riool. Induron 
heeft het materieel en wij zijn 
gecertificeerd voor asbeston-
derzoek en -advies. “De wet- en 
regelgeving is streng. Samen 
met Induron hebben we nage-
dacht hoe hiermee om te gaan.  

De gemeente Enschede was be-
reid te investeren in een pilot.”

De pilot
Eerst wordt het riool door  
Induron gereinigd. Dan gaat de 
robot, voorzien van camera’s en 
een boor via een put het riool 
in. De robot wordt vanuit een 
inspectiewagen bestuurd. Op 
een monitor in de wagen zijn 
de beelden die de robot maakt 
zichtbaar. 
“We zetten de boorkop op een 
rand zwarte, inhangende kit. 
Het volledig uitboren van de kit 
leverde niet het gewenste resul-
taat. ‘Schrapen’ met stilstaande 
boor werkte daarentegen wel 
goed en resulteerde in meerde-
re representatieve kitmonsters”, 
vertelt Wouter enthousiast.

Voorinformatie
“Gemeenten laten vaak rioolin-
specties uitvoeren. Deze data 
levert waardevolle voorinfor-
matie op. Zo weten we vooraf 
letterlijk ‘of er wat te halen valt’. 
En kunnen we al heel vroeg in 
het proces uitspraken doen 
over de werkwijze en kosten.”

Voor- en nadelen
Aan mechanische monsterna-
me hangt een prijskaartje, maar 
het voordeel is dat je op veel 
‘onmogelijke’ plaatsen kunt be-
monsteren. Bijvoorbeeld als de 
riolering onder asfalt ligt, die-
per dan twee meter of bij een 
hoge grondwaterstand.

“Voor diverse 
projecten is dit 
een hele goede 

oplossing.”
Toepassing
Denk bijvoorbeeld aan een 
groot geasfalteerd kruispunt of 
een rotonde midden in het cen-
trum van een drukke stad waar 
proefsleuven graven niet mo-
gelijk is. “De robot kunnen we 
onder het kruispunt doorschui-
ven waardoor het verkeer onge-
hinderd kan doorrijden.”

Pilot geslaagd?
“Met deze pilot hebben we aan-
getoond dat het uitvoerbaar is 
en dat goede voorinformatie 
een grote meerwaarde heeft. 
Bij riolering onder een grasveld 
is een proefsleuf goedkoper en 
sneller. De methode is project 
afhankelijk.”  l

Pilot met Induron in opdracht van de gemeente Enschede

Op zoek naar asbesthoudende kit in rioolbuizen
“Kun je überhaupt aan 
de binnenkant van een 

riool een monster  
nemen of klinkt het te 

mooi om waar te zijn?”

8 jaar in dienst
Adviseur Asbest
Bestuurslid van de PV
Hobby’s: klussen, gezin,  
gezelligheid en voetbal Wouter Hofste

Betrokken expertisegebieden:



Zinnig! Zinnig!-12- -13-

“

“
Wie is Megaborn
Megaborn bestaat sinds 1995 en is opgericht 
door Theo Megens en Peter Zwamborn. Samen  
Megaborn. Wij zijn een onafhankelijk raadgevend 
ingenieursbureau op het gebied van mobiliteit, 
verkeer en infrastructuur. Ik werk hier al ruim 15 
jaar. Bij ons staan de gebruiker en opdrachtgever 
centraal. Wij bieden oplossingen die we integraal 
en zo duurzaam mogelijk realiseren. We kijken naar 
alle facetten en altijd breder dan de uitvraag. De 
uitvraag is bijvoorbeeld ‘reconstrueer een straat’. 
Maar wat betekent dat dan bijvoorbeeld voor de 
riolering? Daarvoor hanteren we de Aanpak Duur-
zaam GWW (Grond-, Weg- en Waterbouwprojec-
ten), gericht op doordacht integraal ontwerpen en 
slim benutten van ruimtelijke kansen.

Duurzame GWW projecten
Elk project is een Duurzaam GWW project. We 
moeten scherp zijn op kansen en verstoringen 
en met minder middelen meer realiseren. De 
Aanpak Duurzaam GWW is in 2001 ontwikkeld in 
CROW-verband en wordt nu breed geïmplemen-
teerd in de sector. Ik was betrokken bij de opzet. We 
passen het vaak toe en proberen het met partners 
die in deze aanpak meedenken ook uit te dragen.

Ons eerste contact
Bij een industrieterrein speelde een breed en 
complex project. De gemeente bracht ons met 
Geofoxx in contact. Wij zochten eigenlijk geen on-
derzoeksbureau. Wél een bureau dat onderzoek 
doet, breed kijkt en breed adviseert. Maar ook 
heel goed verder kijkt, aangeeft waar we tegen-
aan gaan lopen en met welke risico’s we te maken 
kunnen krijgen. Zo zijn we in gesprek gegaan.

“Dát is de kunst 
van duurzaam 

onderzoek en advies”.
De meerwaarde van de samenwerking
Geofoxx neemt niet alleen bodemmonsters maar 
bekijkt veel meer. Bij een eerder onderzoek kwam 
naar voren dat er PFAS in de bodem zat. Geofoxx 
zegt dan: oké, er zit PFAS maar welke onderzoeken 
moeten we doen om het in te perken? Hoe groot 
is het? Wat is de impact en waar krijgen we bij sa-
neringen mee te maken? Waar zit de hotspot? Wel-
ke boringen kunnen we combineren?  We krijgen 
naast het onderzoeksrapport ook een concreet 

advies gericht op alle aspecten van het project. 
En een advies om uitvoeringskosten te beperken.

Het voordeel van één partij
Voor meerdere onderzoeken kun je hetzelfde 
boorprofiel gebruiken. Daarom is het handig om 
alles bij één onderzoeksbureau onder te brengen. 
Je gaat maar één keer de grond in. Aan de hand 
daarvan wordt niet alleen advies gegeven over 
het bodemonderzoek maar ook een bemalings-
advies, of er zettingsrisico’s zijn en of archeologie 
aan de orde is.

Hele bijzondere projecten
De ‘niet standaard projecten’ komen vaak bij mij 
terecht. Ik ben altijd bezig met bijzondere projec-
ten. Wij hebben ooit de stilste weg aangelegd en 
een wijk die ‘dobbert’. Het is heel prettig om op 
een bureau te kunnen leunen die alle ins en outs 
kent en die zowel onderzoekskundig, strategisch 
als civieltechnisch mee kan praten.

Alles akkeren we door
Tijdens een project willen we heldere informatie 
krijgen zodat we een verantwoorde beslissing 
kunnen nemen. Vooraf akkeren we een project 
helemaal door. We verwachten niet alleen con-
clusies maar ook een handig overzicht met acties.
Sommige opdrachtgevers of bevoegde gezagen 
willen sparren over de aanpak of een toelichting. 

Geofoxx kan uitleggen welke risico’s er spelen en 
waarom bepaalde keuzes het beste zijn. Ze spe-
len in op de situatie en kunnen als het nodig is 
ook tijdens de uitvoering snel schakelen.

Uitdagingen voor de toekomst
Momenteel komen de enorme opgaven energie, 
circulariteit en hergebruik materialen op ons af. 
Ook klimaatadaptatie en water worden belangrijk.

“We moeten een 
hoop expertises 

slim gaan bundelen”.
En we krijgen een enorm tekort aan mensen. 
Daarom moeten we aan de voorkant van een 
traject nóg beter nadenken om zo effectief en 
efficiënt mogelijk het project te doorlopen. 
Met zo min mogelijke inspanning verschillen-
de expertises bundelen en kennis maximaal 
benutten. We zullen meer naar niet-destructie-
ve metingen moeten gaan. Met grondradar de  
bodemopbouw bekijken. Bestaande data ge-
bruiken zodat we geen nieuwe peilbuizen hoe-
ven te plaatsen. Specifieke stoffen en de con-
centratie daarvan meten en vaker interactieve 
kaarten gebruiken. Gelukkig hebben wij daar  
samen al op ingespeeld.   l

Aan tafel bij 
Niels van Amstel

In gesprek met 
een partner over 
samenwerking

Aan tafel bij 
Niels van Amstel

“Ik beschouw jullie 
als partner, niet als 
onderaannemer”.

Bij Megaborn werken ingenieurs en adviseurs aan oplossingen op het gebied van mobiliteit en ruimte. 
We hebben een lange relatie en zijn inmiddels geen ‘onderaannemer’ maar een volwaardige partner 
van Megaborn. Wiebe spreekt Niels via Teams over het vakgebied, onze samenwerking en de toekomst.
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Chroom-6 is een metaal dat werd toegepast in 
verf die voornamelijk werd gebruikt op staal. 
Dit element kan in een primer zijn verwerkt als 
bindmiddel op metaal, een pigment voor een hel-
dere kleur of in een stootvaste laklaag. In vaste 
vorm levert Chroom-6 geen gezondheidsrisico’s 
op. Wordt de verflaag bewerkt door bijvoorbeeld, 
schuren, slijpen of demonteren dan kan het wél 
gezondheidsklachten veroorzaken.

Om te weten te komen of Chroom-6 in een verflaag 
aanwezig is, gebruiken we ter plekke een indica-
tieve testmethode. Op een verantwoorde wijze 
nemen we een monster. Net als bij monstername 
van asbestverdacht materiaal treffen we emissie-
beperkende maatregelen ter bescherming van 
mens en milieu. Ter bevestiging nemen we bij een 
positief resultaat een materiaalmonster dat wordt 
geanalyseerd door een laboratorium.
De Chroom-6 problematiek staat nog in de kin-
derschoenen. Op dit moment zijn er vanuit de 

overheid en branche wel richtlijnen maar nog 
geen wet- en regelgeving. De verwachting is dat 
de komende jaren meer eisen en verplichtingen 
worden gesteld.
We hebben al jaren ervaring met asbestonder-
zoek in gebouwen en objecten. Onderzoek naar 
Chroom-6 is een verbreding van onze diensten. 
In de toekomst hopen we Chroom-6 ook door 
middel van röntgen te kunnen meten met onze 
XRF-analyzers.  l

Al enige jaren besteden we in het kader van  
WBSO-projecten aandacht aan onderzoek en  
duiding van gewasbeschermingsmiddelen in  
(water)bodem en grondwater.

We hebben inmiddels metingen van de belasting 
van milieucompartimenten met fipronil, glyfo- 
saat, metalaxyl, ampa en een uitgebreide reeks 
van afbraakproducten uitgevoerd. 

Door strikte normering vanuit Europa via de Kader 
Richtlijn Water (KRW) zal het onderzoek naar deze 
componenten in Nederland naar verwachting snel 
toenemen. De doelstelling van de KRW is immers 
dat uiterlijk in 2027 in heel Europa de kwaliteit van 
alle wateren zowel chemisch (schoon) als ecolo-
gisch (gezond) op orde moet zijn. 

Voor individuele gewasbeschermingsmidde-
len betekent dit een concentratie beneden de  

0,1 µg/l. Landelijk is gebleken dat in de helft van 
alle grondwatermonsters gewasbeschermings-
middelen zijn aangetoond. De hoogste concentra-
ties in de gebieden met bollenteelt en in de pro-
vincie Noord-Brabant. Werk aan de winkel dus!   l

Tijdens grootschalige onderzoeken verzamelen 
we veel data. Deze zijn allemaal gekoppeld aan 
een plaats. Op die plaatsen maken we vaak ook 
een foto of film. Al deze gegevens kunnen we in  
een pdf verslag verzamelen maar het is nog toe-
gankelijker om er een StoryMap van te maken. 

Daarmee hebben we de mogelijkheid om op een 
interactieve manier gegevens over het project, het 
gebied, de locaties, de onderzoeken en eventueel 
de uit het onderzoek verkregen gegevens te delen.
Plattegronden, tekst, 
beeld en video’s worden 
gecombineerd. Een Sto-
ryMap is volledig web-
based. De interactieve 
kaarten zijn gemakkelijk 
te delen en te bekijken. 

Een Storymap wordt 
vaak aan het einde van 
een project gemaakt. 
Het is ook mogelijk om 

deze tijdens de werkzaamheden toegankelijk te 
maken zodat de voortgang zichtbaar is.

Met StoryMap transformeren we statische geo-
grafische informatie tot een interactief verhaal. 
De lezer kan selecties maken, delen van een kaart 
vergroten en per punt de informatie bekijken die 
is toegevoegd. Op deze manier ontstaat er een 
dynamische interactieve kaart. Door in te zoomen 
en te klikken wordt meer informatie zichtbaar. De 
lezer bepaalt wat zichtbaar wordt.  l

Veel interesse voor de DNA-safari
Omdat we graag onze kennis delen, hebben onze  
collega’s Luuk de Vetten en Jeroen Oosterwegel  
een aantal  relaties een inkijkje gegeven in de  
wereld van DNA.

Sinds 2008 gebruiken we DNA-analyses. Zo heb-
ben we de keten van MRSA-bacteriën en andere 
antibiotica resistente bacteriën in het milieu vast-
gelegd. Ook kunnen we de aanwezigheid van in-
vasieve exoten in grond(depots) en slib vaststel-
len en hebben we potentieel PFAS-afbrekende 
bacteriën ontdekt in de Zuid-Hollandse Delta. 

DNA-meettechnieken in bodemonderzoek 
De huidige, eenzijdige chemische beoordeling 
geeft géén antwoorden op de maatschappelijke 
vragen van nu en morgen. Tijdens de bijeenkomst 
kwamen de volgende onderwerpen aan bod:
• Zijn er bacteriën in de bodem aanwezig die 

PFAS-verbindingen af kunnen breken?
• Zitten er invasieve exoten in een gronddepot?
• Hoe staat het met de biodiversiteit in de bo-

dem?
• Hoe gezond is de bodem (Europese bodemge-

zondheidswet)?

Meer mogelijk
Met DNA-onderzoek is nog veel meer mogelijk.  
Zo verdiepen we ons ook in DNA-analyses naar 
specifieke pathogenen. Denk aan grondgebonden 
pathogenen in de lijn van miltvuur, aardappelziek-
te en Q-koorts. En we krijgen inzicht in bodem- 
processen gerelateerd aan de gewenste “Carbon-
farming”.   lOn
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Gewasbeschermingsmiddelen in de bodemResultaat interactief met StoryMap

Onderzoek naar aanwezig Chroom-6
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In de haven van Antwerpen wordt gewerkt aan de Oosterweelverbinding met als doel de Antwerpse 
Ringweg sluitend en volledig rond te maken. Een omvangrijk deelproject van de Oosterweelverbinding 
omvat twee onderdelen; de aanleg van het Oosterweelknooppunt en het vervangen van de Royerssluis.

Rinkoniên met als opdrachtge-
ver Lantis heeft ons gevraagd 
om in dit deel van het haven-
gebied een grote Japanse dui-
zendknoop (JDK) sanering te 
begeleiden. Op dat moment wa-
ren alle bomen al gekapt en de 
JDK haarden waren al afgezet. 

Ervaring met JDK
Geofoxx is bij het project be-
trokken omdat de opdrachtge-
ver weinig ervaring had met het 
saneren van met JDK besmette 
grond. Luuk is hierin gespeciali-
seerd. Hij heeft meegewerkt aan 
de ontwikkeling van het “lande-
lijk protocol omgaan met Aziati-
sche duizendknoop”. 

Kennisoverdracht in het veld
Als adviseur en ecoloog heeft hij 
samen met de opdrachtgever en 
de uitvoerenden gekeken of de 
groeihaarden voldoende waren 
afgezet en of er misschien groei-
haarden waren vergeten. Luuk 
legt uit: “Wij hebben de mede-
werkers uitgelegd hoe ze met de 
JDK-haarden om moesten gaan, 
hoe diep er uitgegraven moest 
worden en welke maatregelen 
ze moesten nemen om de ver-
spreiding via bijvoorbeeld de 
rupsbanden te voorkomen.” 

Door de goede voorbereiding 
en een korte training kon de sa-
nering van start. Onze milieu- 
kundig begeleider (MKB-er) 
Frits is regelmatig gaan con-
troleren. “Frits heeft ervaring 
op het gebied van omvangrijke  

saneringen en ervaring met 
JDK- saneringen.” laat Luuk we-
ten.

“De drone is 
hierbij haast 
onmisbaar.”  

Tijdens de werkzaamheden ma-
ken we drone-beelden die we 
delen met de uitvoerenden en 
de opdrachtgever. “In dit gebied 
zijn bijna geen referentiepunten. 
De drone helpt dan enorm. Met 
de beelden laten we zien hoe 
het er op dat moment uitziet en 
wat er nog moet gebeuren.”

Tijdens het hele proces verstrekt 
Frits aan Luuk de up-to-date in-
formatie. “Het is ontzettend fijn 
om bij dit soort grote ontgravin-
gen iemand erbij te hebben die 
ervaring heeft met grote sane-
ringen”, zegt Luuk. 

Een MKB-er inzetten tijdens een 
JDK-ontgraving wordt niet zo 
vaak gedaan. Als de uitvoeren-
den geen ervaring met JDK heb-
ben, is dat toch belangrijk. De 
MKB-er herkent de JDK en kijkt 
of de sanering goed en schoon 
gebeurt.

Het resultaat
Alle groeihaarden zijn op een 
juiste manier en voldoende diep 
ontgraven. Om nieuwe groei-
haarden te voorkomen, is er 
goed gelet op morsresten. Het 

kan altijd zijn dat er iets wordt 
gemist. Ook al doet iedereen 
nóg zo zijn best. We adviseren 
daarom altijd nazorg om nieu-
we, grote haarden te voorko-
men. “Bij dit soort saneringen 
zie je meteen hoe belangrijk 
het is om uitvoerenden uitleg 
te geven over JDK. Zij zijn bijna 
altijd één van de eersten die de 
JDK zien en ermee om moeten 
gaan.”

Training is erg belangrijk
De veldmedewerkers van  
Geofoxx krijgen een JDK-trai-
ning en regelmatig een opfris-
cursus. “Inmiddels heb ik ook 
enkele trainingen mogen ge-
ven aan leden van de branche-
verenigingen VKB en VVMA. 
Heel veel JDK wordt namelijk 
verspreid tijdens bodemwerk. 
Daarom is het belangrijk dat 
veldmedewerkers de Japanse 
duizendknoop herkennen en 
weten hoe ze ermee om moeten 
gaan. Tijdens de cursus worden 
de veldmedewerkers zich ervan 
bewust dat ook zij verspreiders 
kunnen zijn”, aldus Luuk.  l

Risico verspreiding Japanse duizendknoop het grootst bij bodemwerkzaamheden

JDK in het havengebied Antwerpen

8 jaar in dienst
Adviseur bodem & Ecoloog
Hobby’s: wandelen, knutselen, 
bordspelen en voetbal Luuk de Vetten

Betrokken expertisegebieden:

“Tijdens de cursus worden 
veldmedewerkers 

zich ervan bewust dat 
ook zij verspreiders 

kunnen zijn”. 
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Dit keer hield ik het gesprek vanuit mijn huiskamer. Via Teams heb ik contact gezocht met Michelle. Ook 
zij werkte die dag vanuit huis. De verbinding viel af en toe even weg maar ondanks dat hadden we een 
leuk gesprek over haar opleiding, werkzaamheden en hobby’s.

Michelle is nog niet zo lang in 
dienst bij Geofoxx. Sinds enkele 
maanden werkt ze in de rol van 
junior bodemadviseur. Iets wat 
ze nooit verwacht had te gaan 
doen. Ze moet even wennen 
aan de vragen die ik haar stel. 
Dit gesprek gaat tenslotte niet 
alleen over haar werkzaamhe-
den maar vooral ook over haar.

Haar rol en opleiding
Ik wil meer weten over haar rol 
binnen Geofoxx. Ze lacht en zegt 
een beetje verlegen: “In principe 
ben ik gewoon bodemadviseur. 
Ik adviseer over de bodem.” 
Ik besluit het over een andere 
boeg te gooien en haar te vra-
gen naar haar opleiding. “Die 
was eigenlijk best breed”, zegt 
ze grinnikend. 
“Ik heb archeologie gestudeerd 
(Applied Sciences).” De oplei-
ding was vooral in het begin vrij 
algemeen. Ik heb me een tijdje 
op het oude Egypte gefocust 
maar me ook verdiept in de Ro-
meinse archeologie in Neder-
land. Daarna ben ik zoölogie in 
de 18e, 19e eeuw van Neder-
land gaan volgen. Uiteindelijk 
ben ik geëindigd met maritieme 
archeologie. 

Waarom bodemadviseur
Michelle is nu junior bodemad-
viseur. “Waarom die keuze?”, 
vraag ik haar. “Ik kon geen baan 
vinden in de archeologie en 
twijfelde ook een beetje of ik het 
wel leuk zou vinden om veel te 
moeten reizen. Als archeoloog 
ben je steeds op andere plaat-

sen aan het werk. Ik hoopte dat 
bodemonderzoek raakvlakken 
zou hebben met archeologie.”

En is dat ook zo?
Michelle werkt inmiddels een 
paar maanden bij Geofoxx. “Het 
bevalt heel goed.” Ze ziet veel 
overeenkomsten met archeolo-
gie. “Het verkennende gevoel 
dat ik bij archeologie altijd had 
is hetzelfde. Je wilt weten wat 
er in de bodem zit en wat er in 
het verleden is gebeurd. Meest-
al is het belangrijk in verband 
met de gezondheid van ieder-
een die gebruik gaat maken van 
die grond. Het proces is hetzelf-
de. Ik zoek nu naar iets anders”, 
zegt ze lachend.

“Door mijn werk 
zorg ik voor 
een schone 

leefomgeving.”
Motivatie
“Wat vind je daar precies leuk 
aan?”, vraag ik haar. “Mensen 
beschermen denk ik”, zegt ze  
nadenkend. “Als er geen bodem- 
onderzoek zou zijn, dan zouden 
veel verontreinigingen er nóg 
zitten. Uiteindelijk wordt onze 
bodem er steeds een beeetje 
schoner van”, zegt ze stellig.  
“Het gezondheidsaspect zit al-
tijd een beetje in mijn achter-
hoofd.” Michelle gaat verder: 
“De ontwikkelingen rond on-

derzoek naar PFAS en microp-
lastics in de bodem vind ik ook 
heel interessant om te volgen.”

Hoe vind je het bij Geofoxx?
“Het is een gezellige werkom-
geving. Ik voelde me gelijk thuis 
en kon al snel meedraaien. Ik 
mag projecten vanaf het begin 
tot het einde meemaken. Dat is 
heel leuk.”

Andere werkzaamheden
De internetverbinding hapert af 
en toe. Soms hoort Michelle mij 
wel maar staat mijn beeld stil. 
Desondanks vraag ik haar of ze 
nog ergens anders interesse in 
heeft. “Ik ben een beetje bezig 
met GIS. Ontzettend interes-
sant. Daar zou ik meer over wil-
len leren.”

Bekend met veldwerk?
Zou ze ook iets weten van veld-
werk? “Ik ben een keer gaan 
kijken”, zegt ze. “Ik herkende 
veel dingen van mijn studie en 
stage. Boringen zetten, peilbui-
zen plaatsen, grondwaterstand 
meten en dat soort zaken. Het 
was grappig om te zien dat het 
dezelfde methodes zijn.”

Welke hobby’s heeft Michelle?
Ze vertelt dat ze graag se-
ries kijkt en houdt van gamen. 
Ook speelt ze  gitaar en zingt 
daar dan bij. “Oh wat leuk”, 
reageer ik enthousiast. “Bij  
Geofoxx spelen diverse colle-
ga’s een instrument. Misschien 
een Geofoxx-band oprichten?” 
Dat lijkt haar wel wat.   l

Boudewijn Zweekhorst in gesprek met:

Collega Michelle Oostdam

Michelle Oostdam

“Ik heb archeologie  
gestudeerd en ben 
nu bodemadviseur.”
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